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parlament . És a dir, n’hi ha una llei molt estricta, n’hi ha una valo-
ració política de l’esforç que ha fet este Consell, Consell del 
botànic I en este cas, per tal de millorar les condicions legals per 
a treballar per a usar els diners del contribuent, que són diners 
del contribuent per fer publicitat institucional . Home!, de veri-
tat, s’han de comparar les dos lleis . És molt més estricta . Vostés 
poden treballar molt millor amb esta llei i poden, diríem, ser 
molt més exigents en el compliment de la llei .

Per tant, a la pregunta que vosté ha fet està claríssim: compli-
rem la llei i, aquell que no complisca, com vosté ha dit, que 
pague . Naturalment! Només faltava! Però per això nosal-
tres hem ficat les condicions perquè eixa supervisió siga molt 
més objectiva, perquè siga més transparent, perquè se sàpiga 
molt més . . . És molt important esta faena i, en eixe sentit, el 
que li dic és que estem contentíssims de com s’està desple-
gant la llei, com utilitzem molt millor els diners del contri-
buent i com fem cas al mandat de la llei, que és justament 
treballar per publicitar allí que n’hi han interessos gene-
rals en joc i que val la pena que l’opinió pública o l’ús de les 
infraestructures públiques siga de la millor manera possible .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 152, formulada pel dipu-
tat Carlos Pablo Gracia Calandín, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos, al Consell, sobre l’aplicació de les polítiques 
impositives en el sector turístic .

Contestarà la pregunta el conseller d’hisenda .

El senyor Gracia Calandín:

Gràcies, presidenta .

Señor conseller, el 23 de octubre, en esta cámara le pregunté 
que cuál era la postura del Consell respecto de la implantación 
de una tasa turística . En aquella ocasión que, ¡ojo!, hace escasa-
mente cinco semanas, usted me contestó, primero, que una tasa 
turística no debía ser en sí misma una herramienta de carácter 
recaudatorio . También dijo que tampoco había que demonizar la 
tasa turística, que en otras partes de esa Europa occidental de la 
que formamos parte se aplica, aunque yo, mire, si le soy sincero, 
a mí, por ejemplo, de Berlín me gustaría más que copiar sus 
impuestos, pues, fijarme más a lo mejor en esa oferta cultural.

También explicó que el modelo turístico en la Comunitat 
Valenciana era muy heterogéneo, que no era lo mismo el 
modelo en Benidorm, que el modelo de Torrevieja, que el de 
Valencia ciudad .

Pero, sin duda, de su respuesta me quedo con dos afirmacio-
nes . Una, que había que contar con el consenso del sector y, la 
segunda, –a ver cómo lo dijo usted exactamente– «mentres-
tant, no està sobre la taula del Consell posar la taxa turística» .

Sin embargo, mire, el 15 de noviembre, hace un par de 

semanas, amanecemos con el siguiente titular: «El Botànic 
se compromete a avanzar con la tasa turística .» Y, claro, ¿no 
habíamos quedado que no estaba sobre la mesa?

Así que hoy, ante esta más que evidente contradicción, pues 
no tengo otra opción que preguntarle, ¿puede asegurar el 
Consell que no aplicará la tasa sin contar con el consenso de 
la totalidad del sector turístico de la Comunitat Valenciana?

Moltes gràcies, presidenta . (Se sent una veu que diu: «¡Muy bien!»)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable conseller 
d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyoria, estem com fa uns dies, el 23 d’octubre . En este 
moment no està sobre la taula . Que estarà sobre la taula? Quan? 
En esta legislatura, dins de deu anys, quinze anys? No ho sabem .

El primer que han de saber vostés . . . (Pausa)

La senyora vicepresidenta primera:

Continue, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Jo li explique el mateix . Me fa la mateixa pregunta que el 23 
d’octubre, i li responc el mateix que el 23 d’octubre . No hi han 
novetats .

Ha vist vosté en la llei d’acompanyament alguna novetat? 
És que les coses no se decidixen en els titulars de diari . Se 
decidixen en els projectes de llei, en les esmenes parlamen-
tàries, etcètera, etcètera . (Un diputat intervé amb el micròfon 
desconnectat)

La senyora vicepresidenta primera:

Senyoria, per favor, deixe l’orador que està en l’ús de la 
paraula i no l’interrompa .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Per tant, jo li he de contestar en els termes que contesta un 
govern a un senyor parlamentari que pregunta al respecte, en 
els termes que toca . De parlamentari a membre del govern .



Número 18  ¦  27-11-2019 Pàg. 826

En este moment, l’única resposta que podíem donar contrària al 
que li vaig el 23 d’octubre, és que hi haguera formulat ací i ara, en 
la llei d’acompanyament, un impost sobre pernoctacions; diguem 
«taxa turística», però vostés saben que no és una taxa turística, és 
un nom que li donem perquè s’ha fet popular, però, evidentment, 
en eixos termes he de contestar, «no ni ha sobre la taula un impost 
sobre allotjament», com demostra el fet que no hagem fet esme-
nes al respecte des del govern a la llei d’acompanyament, ni que 
estiga en el projecte de llei d’acompanyament .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula l’il·lustre diputat .

El senyor Gracia Calandín:

Gràcies, presidenta .

Yo le preguntaba si iba a contar con el consenso del sector . Y es 
que, mire, ¿sabe lo que dicen en el sector? Primero, el presidente 
de Hosbec, en agosto se pronuncia en contra de la implantación 
de la tasa turística . El último informe de Exceltur, que es de octu-
bre, dice literalmente: «Hay que evitar subidas o nuevas tasas 
que graven más al turismo .» Eso es lo que dice el sector .

Pero mire, ya que tengo tiempo, me gustaría añadirle una 
reflexión. En la Comunidad Valenciana, el 40 % de las vivien-
das turísticas se encuentra fuera de reglamentación . Esto no 
lo digo yo . Lo dijo su secretario autonómico en julio de 2019 . 
¿Dónde estaría la equidad de implantar esta tasa? ¿De verdad 
vamos a hacer pagar más a aquellos que ya cumplen y contri-
buyen? Yo pienso que antes ustedes deberían luchar contra 
las viviendas turísticas irregulares .

Y es que, mire, para eso no están teniendo mucha prisa 
porque ¿sabe que han tardado más de un año y medio en lici-
tar un servicio precisamente para perseguir eso?

En fin, a mí, una de las cosas que también me preocupa del 
titular es que dice, «el Botànic se compromete a avanzar con 
la tasa turística para contentar a Podemos», porque Podemos 
no ha presentado esa enmienda clásica que presenta en la ley 
de acompañamiento .

Y no es porque no se hayan sentado con el sector, no; es para 
contentar a Podemos . Y es que, señores del Botànic, para 
contentar a Podemos se han inventado una vicepresidencia . 
Para contentar a Podemos, la antigua dirección general de 
vivienda ahora tiene un presupuesto de un millón de euros 
para altos cargos y asesores; ochocientos mil euros para 
rehabilitar el palacete, sí, sí, del señor que está hablando . 
Hasta doscientas viviendas sociales se podían haber rehabili-
tado con esos casi dos millones de euros . Dieciocho asesores 
y altos cargos que desfilaron por aquí el día de las comisiones 
y que ni siquiera cabían en la sala de comisiones . Para eso sí 
que hemos rescatado bien a unos cuantos .

Y para contentar a Podemos, ustedes, a cambio, ¿qué hacen? 
Pues mire, yo se lo digo . Los señores de Podemos, servilismo 
y votos telemáticos cuando hay que investigar la quita .

En fin..., ah, bueno, y también silencio cuando se les..., ¡qué 
buena sintonía con Podemos! En fin, para contentar a 
Podemos o contentar a Podemos es una irresponsabilidad .

No es el momento de poner trabas, se lo recuerdo, a ese 
motor de la economía valenciana que es el sector turístico . Es 
el momento de apoyarlo y de darle soluciones .

Gràcies, president . (Aplaudiments)

 
(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies .

Jo creïa que anàvem a parlar de política turística, eh? No hem 
parlat de política . . . Vosté no ha parlat de política turística . (Remors)

El senyor president:

Senyories, per favor . Si vol que el conseller li conteste, deixen 
que . . .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Anem a vore, el que li vaig dir el dia 23 és que l’anomenada 
«taxa turística» s’ha d’entendre no com un concepte recapta-
tori, perquè no té interés per ell mateix, sinó com un instru-
ment de política turística . I, evidentment, com un instrument 
de política turística se l’ha de ficar en el context de tota la 
política turística . Jo li vull recordar, per exemple, que el pres-
supost de turisme a la Comunitat Valenciana serà de 67,3 
milions, 1,9 milions més que en l’any anterior, per a l’any que 
ve estic parlant, no?

És a dir, que ens preocupa este sector? Home!, és un sector 
clau de l’economia valenciana . Però, sap quin és el problema 
del sector? I vosté ho sap tan bé com jo; que eixe sector està 
posicionat en un context determinat, que és el dels conflictes 
en la part sud del Mediterrani i en l’eix del Mediterrani .

Hem de preparar-nos, hem de fer una oferta qualitativa, 
diferent, hem de tindre recursos per a fer que l’oferta se 
diversifique. Ha d’augmentar, han de fer un plantejament 
de diversificació en moltes maneres de fer turisme que 
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permeta preparar-nos per al dia que tingam la competència . . . 
Evidentment ara la tenim en Cancún, la tenim en la República 
Dominicana . . . Abans, on anava la gent de viatge de nóvios? A 
Mallorca . On va ara? A la República Dominicana o a Cancún .

És a dir, la transformació del mercat turístic és de tal nivell 
que és important, sobretot en el marc del Mediterrani, fer 
una oferta singular que permeta competir en el moment 
que, alguna vegada arribarà la pau al Mediterrani, i espe-
rem que així siga i, per tant, per a qualificar-lo no podem 
deixar sols els empresaris . Cal, és important estar amb ells . 
Des de la perspectiva que la fidelitat del turista no s’acaba 
en l’habitació de l’hotel; està fora de l’hotel, està en el carrer, 
està en la platja, hi han d’haver mesures de seguretat, de 
neteja, de tantíssimes afectacions que tenen a vore . . . I això 
com es paga? Com es paga? Això són, la majoria d’estes coses 
són serveis públics i, per tant, és bo per al sector que pensem, 
li donem una volta més al tema per si de cas al sector, al 
mateix sector, li interessaria poder fer això .

I, a més, li dic una cosa, i ho reitere perquè ho pense sincera-
ment: el model Benidorm no és el model de València; però 
tampoc és el model de la Vila Joiosa, o no és el model de 
Benicàssim, o no és el model d’Orpesa . És que són models 
totalment diferents .

I, per tant, hem de saber donar respostes a cada un d’eixos 
models perquè tots i cadascun d’ells siguen competitius en un 
món globalitzat, també en el turisme . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a l’última pregunta, que formula la il·lustre diputada 
Nathalie Torres a l’honorable conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic .

Senyoria, té vosté la paraula, senyoria .

La senyora Torres Garcia:

Gràcies, president .

Senyor conseller, no sé si sabrà que ahir mateix tinguérem 
un debat interessant sobre política europea en la comissió 
corresponent . Hi ha qui pensa que l’única política europea 
possible és la que es promou des del govern espanyol . Però 
en Compromís tenim clar que la política europea també es 
pot fer des dels parlaments autonòmics . Este matí hem parlat 
en diverses ocasions d’Europa, precisament .

Després d’uns anys en què les institucions europees només 
contactaven amb la Generalitat per a estirar-li les orelles, 
comencem a posicionar-nos en diversos assumptes a nivell 
europeu internacional . Les polítiques socials promogudes per 
la vicepresidenta ja foren elogiades per l’anterior comissària 
d’ocupació i política social. L’educació plurilingüe, impulsada 
pel conseller Marzà, també ha tingut molt bona acollida en la 
Comissió Europea .

La ubicació del centre mundial per a l’alimentació de la FAO 
a la ciutat de València i el seu nomenament com a capi-
tal mundial del disseny en 2022 són alguns exemples de les 
bones pràctiques per les quals ens feliciten en altres indrets 
d’Europa i del món .

Per tant, podem concloure que hi ha una altra manera d’estar 
en el mapa . I que ara ho fem de la mà de l’economia produc-
tiva i no destructiva, guiats per valors socials i solidaris amb 
trellat i bona gestió .

Com a valencianista somie en el dia en què es parle de valen-
cianitzar Europa com a sinònim de fer arribar les nostres 
polítiques a Brussel·les . Però l’actualitat, conseller, s’imposa . 
I al si de les institucions europees estan debatent-se assump-
tes tremendament rellevants per a nosaltres: el Brèxit, els 
acord amb el Canadà o Mercosur, la crisi climàtica, la regu-
lació de l’economia col·laborativa, que està posant en perill 
milers de llocs de treball, o la política migratòria, que deixa 
morir persones a la mar, a la nostra mar Mediterrània, on 
segur que molts dels qui estem ací tenim els millors records 
de la nostra vida .

Per això, nosaltres, els grups que donem suport al Botànic, 
hem de tindre molt clar que la prioritat en estes decisions 
són les persones, la defensa rotunda dels drets humans, 
l’eradicació de la desigualtat i la pobresa, el foment dels 
nostres sectors productius i de la nostra economia .

El president va anunciar a finals de juliol que reforçaria 
l’oficina de Brussel·les amb funcionaris del Consell i ens agra-
daria saber com s’ha avançat en este assumpte . Perquè, en 
Compromís, és fonamental impulsar la presència de les insti-
tucions valencianes en l’àmbit de la Unió Europea, perquè la 
defensa dels nostres interessos s’ha de fer a tot arreu i sense 
descans i perquè els valencians i les valencianes, ara més 
que mai, necessitem una Europa millor, més forta i en dispo-
sició per a defensar els valors que la fonamenten contra el 
neofeixisme .

Per tot això, conseller, li pregunte: quines accions està duent 
a terme el Consell per a defensar els interessos valencians en 
la presa de decisions de la Unió Europea?

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller . Si vol, li pose el micro . . .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies .

Jo crec que la pregunta és molt idònia, perquè és veritat que 
el criteri que se fa a Brussel·les és el de l’estat, per tant, és 
important influir en el criteri espanyol a Brussel·les per a 
poder fer valdre els nostres interessos .


